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Snaha o zpoplatnění studia na veřejných vysokých školách vstupuje do další fáze.
Nový ministr školství ujišťuje, že má ve věci jasno: „Žádný poplatek, který stanovíme, nesmí nikomu bránit z
ekonomických důvodů ve studiu na vysoké škole.“ (Právo 19. 5.)
Sleduji diskuse kolem školného už nějakých deset let a mám v tom také jasno. Pravice udělá cokoliv, aby studium na
vysokých školách zpoplatnila, protože z toho kouká velký byznys. Bude přitom tvrdit, že tak činí především v zájmu
studentů z chudších rodin, protože velký byznys a velká přetvářka jdou dobře k sobě.
Konkrétně se věc zařídí tak, že nejprve se zavedou poplatky v pouze symbolické výši. Brzy se však zjistí, že platby
studentů jsou natolik nízké, že nesplňují svoji regulační funkci. Proto je bude nezbytné zodpovědně a soustavně zvedat.
K čemu to povede, je také jasné. Ani potomci průměrně situovaných rodin se bez určité míry zadlužení ke vzdělání
nedostanou. V této souvislosti je opravdu velká škoda, že naše média jsou tak lhostejná k tomu, co se právě děje
v kanadském Quebeku. Mohlo by to být přece zajímavé i pro politology. Již třetím měsícem zde studenti odhodlaně
protestují proti zvyšování školného. Výuka je bojkotována, v ulicích probíhají tvrdé střety mezi mladými demonstranty
a policií.
Vládní politici se tváří v tvář studentským nepokojům snaží prosadit tvrdý zákon, který by jejich demonstrace zakázal
a za účast na nich uvalil vysoké peněžní pokuty.
Zatím se v provincii Quebec platí školné nižší než v jiných částech Kanady, či dokonce ve Spojených státech. V průběhu
příštích sedmi let má být každoročně zvyšováno, aby už konečně začalo plnit svoji regulační funkci.
Regulace tak bude naprosto dokonalá. Ti studenti, kteří zaplatí vyšší školné, řádně vystudují. Ti, kteří budou protestovat,
zaplatí na pokutách ještě více, než kolik by odevzdali na zvýšeném školném. Protesty si rozmyslí. Předseda odborů v
Montrealu prohlásil, že země tímto opatřením směřuje až kamsi na úroveň banánové republiky. Další důvod k tomu,
aby naši politici zbystřili a nechali se inspirovat.


